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„Să vă iubiţi unul pe altul! Precum Eu v-am 
iubit pe voi, aşa şi voi să vă iubiţi unul pe 
altul!”  (Ioan 13,34) 
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Drept-măritori creștini, iubiţi şi iubitori de 
Hristos, 
 

untem îmbrăcați în aceste zile cu veș-
mântul bucuriei sfinte pe care ne-o aduce 
de fiecare dată sărbătoarea Nașterii 

Domnului, coborârea lui Dumnezeu printre oa-
meni. Este o bucurie ce ne cuprinde ascultând 
colindele strămoşeşti, participând la frumoasele 
slujbe din aceste zile şi întâlnindu-ne cu cei 
dragi. Trăim un popas duhovnicesc de tihnă şi 
lumină în drumul zbuciumat al vieţii noastre de 
zi cu zi. Această bucurie ce ne cuprinde este 
însă mai adâncă şi mai reală decât ne poate 
oferi lumea aceasta: ea este un dar pe care ni-l 
trimite Dumnezeu cu prilejul Naşterii Fiului Său 
în ieslea Betleemului. Dumnezeu Însuşi este 
izvorul bucuriei noastre, Cel Care „aşa a iubit 
lumea, încât pe Fiul Său Cel Unul-Născut L-a 
dat ca oricine crede în El să nu piară, ci să aibă 
viaţă veşnică”. (Ioan 3, 16) […] 
     Mărturisirea că Dumnezeu „S-a coborât din 
ceruri și S-a întrupat de la Duhul Sfânt și din 
Maria Fecioara și S-a făcut om” (Simbolul de 
Credinţă, art. 3) este adevărul fundamental al 
vieţuirii noastre creştine. Împreună cu taina 

Răstignirii și a Învierii Sale, Întruparea Dom-
nului constituie izvorul de viață al omului aici, 
pe pământ, și în veșnicie. Fără acest izvor, 
omul ar fi în rătăcire continuă, debusolat și 
confuz, lipsit de orice urmă de bucurie adevă-
rată, de sens autentic în viață.[…] 
     Viața creștină nu se reduce la o înșiruire 
de legi, rânduieli, interdicții sau îngăduințe. 
Ea este mai mult decât atât: este viaţă şi co-
muniune de iubire. „Postul, privegherea, citi-
rea Scripturii, lipsa de îmbrăcăminte și alte 
lucruri necesare nu constituie desăvârșirea”, 
ne spune Sfântul Ioan Casian. Ele „sunt mi-
jloace ale desăvârșirii fiindcă scopul ultim al 
practicii acestora nu constă în ele însele, ci 
prin ele se ajunge la scop”. 
     „Adevăratul scop al vieții creștine constă în 
dobândirea Duhului Sfânt al lui Dumnezeu”, 
mărturisește Sfântul Serafim de Sarov. Ve-
dem aici răspunsul la întrebările foarte des 
întâlnite: De ce nu am bucurie? De ce nu mă 
simt împlinit? De ce cad în deznădejde deși 
postesc, mă rog, fac milostenie? Pentru că 
postul, rugăciunea sau milostenia le-am 
transformat în scop, nu cale către adevăratul 
țel, singurul pentru care trebuie luptat: dobân-

direa Duhului Sfânt, viața în Hristos, simțirea 
iubirii Tatălui Ceresc pentru noi și pentru în-
treaga lume. 
     Dumnezeu „nu ne cere să ne schimbăm 
îmbrăcămintea, ori să ne primejduim sănă-
tatea, sau să facem vreo bravură care întrece 
puterile noastre”, spune Sfântul Nicolae Ca-
basila. Dumnezeu dorește ca „rămânând aca-
să așa cum suntem și nepierzând nimic din 
avuția noastră, să petrecem cugetând întruna 
la legea Domnului”. 
     „A cugeta la legea Domnului” înseamnă a 
recunoaște că fără El nu putem face nimic 
adevărat, frumos, adânc și veșnic. Înseamnă a 
ajunge la convingerea lăuntrică de nezdrunci-
nat că Hristos este totul în viața noastră. El ne 
dă viață, ne luminează, ne apără, ne că-
lăuzeşte, merge cu noi pe cale. El ne ridică din 
cădere, ne întărește când suntem slabi, ne 
smerește când suntem mândri, ne iartă, ne 
binecuvintează, ne  iubește ca Dumnezeu, 
adică infinit mai intens și adevărat decât o 
poate face un om. […] 
     În ritm de colind, să-I mulțumim lui Dumne-
zeu pentru anul care tocmai se încheie, 
cerându-i ajutor și pentru anul care vine. Vre-
murile nu sunt ușoare nici pentru Biserică, nici 
pentru țară, nici pentru lume. Avem nădejdea 
sfântă că, mărturisind dreapta credință, rămâ-
nând în comuniune unii cu alții în Biserica Sa 
dreptmăritoare, rugăciunea nelipsind din viața 
noastră, Dumnezeu ne va întări să mergem 
mai departe pe marea vieții acestei lumi către 
Împărăţia cea nestricăcioasă. [...] 
 

Dumnezeu să vă binecuvânteze pe toți cu 
bucuria păstorilor din Betleem și a magilor 
care L-au descoperit pe Domnul Hristos! 
Dumnezeu să vă dăruiască ajutorul Său în 
tot ceea ce faceți bine și adevărat în mă-
năstiri, în parohii și în viața de familie! 
Dumnezeu să ne dăruiască tuturor puterea 
de a ne alătura corului îngerilor de la 
Peștera din Betleem, și din toată inima să 
rostim: „Slavă întru cei de sus lui Dumne-
zeu, pe pământ pace, între oameni bună-
voire!” (Luca 2, 14). 
  

Al vostru părinte și  
frate întru Hristos Dumnezeu, 

  
† TEOFAN 

Mitropolitul Moldovei şi Bucovinei 

S 

Fragment din Scrisoarea pastorală la sărbătoarea Naşterii Domnului - 2016 a ÎPS Teofan, Mitropolitul Moldovei și Bucovinei 

Naşterea Domnului - Întâlnirea 
omului cu Dumnezeul cel viu 
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Colindul, Evanghelia înfăşată în 
scutece de Prunc 

e ce ne ajunge atât de uşor la inimă 
colindul? Pentru că el nu este alt-
ceva decât Evanghelia înfăşată în 

scutece de Prunc. Textura scutecului o 
reprezintă versurile colindului („Mititel şi-
nfăşeţel,/ în scutec de bumbăcel”). Acţiunea 
de înfăşare este linia melodică, întotdeauna 
duioasă, delicată, chiar şi când ritmul este 
ceva mai vioi. Mesajul său este cel al venirii 
lui Mesia pe pământ, al apropierii Împărăţiei 
cerurilor. Colindul face, aşadar, ca Vestea 
cea Bună a întrupării Fiului lui Dumnezeu să 
fie mai uşor de receptat de orice inimă în 
care mai poţi găsi o brumă de sensibilitate. 
Cel ce este insensibil la colind – cel autentic, 
nu cel schimonosit din raţiuni comerciale – 
acela este insensibil şi la vederea unui prunc 
nou-născut. Dar câţi dintre noi nu sunt câtuşi 
de puţin mişcaţi la vederea unui puiuţ de om, 
atât de fragil şi de neajutorat? Ca să ne rea-
mintim cum a venit Dumnezeu în lumea 
aceasta, să ne uităm, iar şi iar, la un prunc şi 
să ne întrebăm: Doamne, Dumnezeul Cel 
Viu, cum de Tu, „Cel ce şezi pe heruvimi” (IV 
Regi 19, 15), „Cel ce Te îmbraci cu lumina 
ca şi cu o haină; Cel ce întinzi cerul ca un 
cort” (Psalmi 103, 2-3), ai primit să vii la noi 
în chip atât de smerit? 
     La slujba de la sfinţirea apei (a aghiasmei 
mici) spunem despre Mântuitorul că a venit 
„în chip de rob, nu cu năluciri înfricoşându-
ne pe noi”. Dacă Dumnezeu ar fi venit în 
lume în puterea slavei Sale, nimeni nu ar fi 
putut să-L primească. Căci a spus Dumne-
zeu lui Moise: „nu poate vedea omul faţa 
Mea şi să trăiască” (Ieşirea 33, 20). Cu 
adevărat, Dumnezeu ar fi înfricoşat pe tot 

omul care s-ar fi aflat în faţă cu Dânsul. Dar 
Dumnezeu nu vrea nici să ne impresioneze, 
nici să ne supună prin frică, nici să ne cople-
şească prin putere. Şi-a asumat condiţia 
noastră şi S-a dat în mâinile noastre ca şi 
cum ar fi fost cea mai neajutorată fiinţă de 
pe pământ. Mama Sa, Maria, şi tatăl adoptiv, 
Dreptul Iosif, au trebuit să fugă în Egipt pen-
tru a-L proteja de cei care căutau să-L 
omoare. Nici atunci nu şi-a folosit puterea 
dumnezeiască, nici în alte situaţii, până când 
a venit momentul să Se arate pe Sine lumii, 
ca Fiu al lui Dumnezeu. 
     Iar după ce a făcut multe şi nemaivăzute 
minuni, în cei trei ani de propovăduire pe 
acest pământ, Hristos a murit precum şi 
venise pe lume: ca un neajutorat. Sfântul 
Apostol Pavel sintetizează această similitu-
dine între smerita Naştere şi Răstignirea cea 
de bunăvoie astfel: „S-a deşertat pe Sine, 
chip de rob luând, făcându-Se asemenea 
oamenilor, şi la înfăţişare aflându-Se ca un 
om, S-a smerit pe Sine, 
ascultător făcându-Se până 
la moarte, şi încă moarte 
pe cruce” (Filipeni 2, 7-8).  
Ce Dumnezeu avem! Cu 
câtă delicateţe vine El spre 
om! Cât de mult se smer-
eşte în faţa noastră, ca şi 
cum ar avea nevoie de noi! 
Câtă încredere are că dra-
gostea va birui şi se dă, 
astfel, pe mâinile noastre! 
Chiar dacă noi Îl răstignim. 
Propovăduirea Evangheliei 
nu a început cu: „Pocăiţi-

vă, că s-a apropiat Împărăţia ceruri-
lor!” (Matei 4, 17). Ea a început cu Bunaves-
tire adusă de arhanghelul Gavriil Fecioarei 
Maria. Apoi a continuat cu acel cuvânt pe 
care îngerul Domnului l-a adresat păstorilor 
din Betleem: „Nu vă temeţi. Căci, iată, vă 
binevestesc vouă bucurie mare, care va fi 
pentru tot poporul. Că vi s-a născut azi Mân-
tuitor, Care este Hristos Domnul, în cetatea 
lui David. Şi acesta va fi semnul: Veţi găsi un 
Prunc înfăşat, culcat în iesle” (Luca 2, 10-
12). Ca un prunc vine, aşadar, Dumnezeu 
înaintea ochilor noştri. Ca un slujitor, ne spa-
lă picioarele obosite şi prăfuite. Ca un Miel ni 
se dă nouă să-L jertfim şi să ne hrănim cu 
Trupul şi cu Sângele Lui. Ca un colindător, 
Hristos nu conteneşte a cutreiera inima   
noastră, în lung şi în lat. An de an. Clipă de 
clipă. Leru-i, ler. 
 

Pr. Constantin STURZU 
Sursa: doxologia.ro 
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